
SPEKTAKULARAN NALAZ HRVATSKIH ARHEOLOGA

U KUPI NASU RIMSKI
BROD KOJI JE VOZIO
OPEKU ZA GROBNICE

• zna se iz kojih je
razloga na prijela-
zu iz l. u 2. stolje-
će poslije Krista u

Kupi,izmeduKamenskogiKo-
bilića Pokupskog nedaleko od
Karlovca, potonuo brod nato-
varen opekom. Ali se zna da
se radi o vrlo vrijednom nala-
zu koji su otkrili mještani, a
istražuje ga desetak arheolo-
ga Odjela za podvodnu arheo-
logiju Hrvatskog restaurator-
skog zavoda, koji vodi arheolog
Krunoslav Zubčić u suradnji s
kolegama sa Sveučilišta Aix iz
Marseillea, koje ima dugu tra-
diciju i veliko iskustvo u istra-
živanju potonulih brodova.

Na dubini od 5 metara
U slivu Kupa - Sava - Dunavdo-
sad su poznata tri slična nala-
zišta, a posljednji brod istraži-
van je 1985. kod Siska, također
u Kupi, no nalazište je u me-
đuvremenu uništila voda pa
je zbog izvrsno očuvanih osta-
taka ova brodica postala naj-
značajnije otkriće ovoga tipa
u Hrvatskoj.

- Radi se o rimskom brodu,
bez kobilice je i ravnog dna,
koji je Kupom prema Sisku ili
Topuskom prevozio teret. Du-
gačak je devet metara, a širok
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dva. Specifičnost gradnje je u
načinu, bočne stranice i dno
spojeni su jednim pravokut-
nim komadom drva. Brod je
izuzetno dobro očuvan, ope-
ka koju je prevozio dimenzije
30 x 45 x 5 cm također je neo-
štećena. Nalazi se na dubini od
pet metara kada je nizak vo-
dostaj, a najočuvaniji dijelo-
vi broda su oni koju su osta-
li u mulju - rekao je voditelj
istraživanja Krešimir Zubčić
i dodao da provode istraživa-
nja kojima će utvrditi od kojeg
je materijala sagrađen - hra-
sta, bukve, jasena ili brijesta
- a ista bi istraživanja trebala
datirati vrijeme kada je plovi-
lo nastalo.

Temeljito istraživanje
U prvoj fazi arheolozima je cilj
istražitilokalitetidokumenti-
rati nalaz. U najboljem sluča-
ju mogao bi se iz rijeke izvući
teret, potom i brod te ga kon-
zervirati, notobi iziskivalo go-
dine truda i stotine tisuća eu-
ra, pa bi voditelj istraživanja
Zubčić bio itekako zadovoljan
kadbi se napravila replikabro-
da, na temelju 3D animacije
koju će izraditi nakon teme-
ljitog istraživanja i fotogra-
firanja.

Pretpostavljaše
da u Kupi ima još
sličnih nalaza,
pogotovo stoga
što je u to vrije-
me transport ri-

U antici je na tom
području bilo više
kamenoloma iz
kojih se izvlačio
kamen za
sarkofage

jekom bio najjednostavniji za
veće terete te je Kupom pre-
ma Sisku bilo vrlo prometno.
U međurječju Mrežnice i Ko-
rane, naime, bio je velik broj
kamenoloma koji su se u an-
tici koristili za izradu sarkofa-
ga. Za veće terete transport za-
pregamabio je kompliciran pa
su rijeke bile idealno rješenje.

Inozemni arheolozi
Giulia Bonneto s marsejskog
sveučilišta, stručnjakinja za
brodske konstrukcije, vrlo je
zadovoljna nalazištem u Kupi.

- Drago mi je što sam dio
ovog istraživačkog tima, jer
nemamo puno prilika istra-
živati potonule riječne brodo-
ve. Imali smo slične primjere
u Nizozemskoj i Francuskoj,
ali u ovom dijelu Europe oni
baš nisubili česti, a ovaj je po-
sebno važan jer je rijedakivr-
lo dobro očuvan - rekla je Giu-
lia Bonneto. U Hrvatsku je ona
donijela iskustvo, ali i speci-
jalističku aparaturu s kojom
je pojednostavljeno istraži-

vanje. Na nala-
zištu se radi-
lo samo tjedan
dana, koliko
su to dopušta-
le vremenske
prilike i ni-
zak vodostaj,
a nastavak bi
trebao uslije-
diti na prolje-

će.«


